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ABSTRACT

The paper develops a practical formula to measure the magnitude of the marginal cost of indirect tax revenues in terms of easily-measured demand parameters. It is generally agreed upon in the literature that the marginal cost of indirect tax revenues includes three elements: the tax burden, excess burden and demand interaction between the public good provided and the tax base or the taxed goods (see Diamond and Mirrlees (1971)). The economic literature, however, did not outline a practical method to measure the magnitude of the demand interaction term. This paper uses Euler's theorem and the Slutsky equation to substitute out the interaction term to calculate the marginal cost. It illustrates those calculations using actual data from British and Jordanian studies. 

The paper concludes that the Benefit-Cost ratio of marginal tax revenues might exceed one and analysts should be cautioned against any assumptions regarding this ratio of being less than one. The paper, also, highlights some areas for further research to be carried out along the same lines of analysis.

ملخص
تقوم الورقة بتطوير معادلة لحساب قيمة التكلفة الحدية للأيرادات المتولدة عن الضرائب غير المباشرة بطريقة عملية وباستخدام مؤشرات الطلب القابلة للقياس. ومن المتفق عليه بشكل عام، ان التكلفة الحدية للأيرادات المتولدة عن الضرائب غير المباشرة تتكون من ثلاثة عناصر: العبء الضريبي، والعبء الأضافي للضريبة، واثار الطلب المتبادلة بين السلعة العامة المنتجة والقاعدة الضريبية أو السلع الخاضعة للضريبة( أنظر  Diamond and Mirrlees (1971)) الا ان الأدب الأقتصادي لم يقوم بتوضيح كيفية قياس هذا الأثر المتبادل بطريقة عملية. وبذلك تقوم  الورقة بعملية الحساب هذه من خلال تعويض اثار الطلب المتبادلة خارج المعادلة باستخدام نظرية (Euler) ومعادلة (Slutsky).

وتحاول الورقة ان توضح طريقة حساب التكلفة الحدية للأيرادات الضريبية غير المباشرة باستخدام البيانات الاحصائية المنشورة في الدراسات البريطانية والأردنية .

وتستنتج الورقة ان نسبة المنفعة الى التكلفة الحدية للأيرادات الضريبية  قد تزيد عن الواحد صحيح وان الباحثين يجب ان يحتاطوا عند افتراضهم تقديرات تقل عن الواحد صحيح لهذه النسبة. وتبرز الورقة ايضا، بعض النواحي ذات الاهتمام للباحثين لعمل مزيد من الدراسات حولها.
الكلمات الدالة: التكلفة الحدية، الضرائب غير المباشرة، السلع العامة، العبء الأضافي للضريبة.
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ABSTRACT

This paper tries to identify the determinants of foreign direct investments (FDI) in Jordan during the past decade. The sample focuses on Arab countries only during the years 1996-2007. Also the paper tries to verify whether the Greater Arab Free Trade Area Agreement had an effect on FDI or not. 

This paper, unlike the previous papers on FDI in Jordan, uses a standard gravity model to explain the inflow of FDI between Jordan and Arab countries during the period 1996-2007. The model is used to determine the factors that affect FDI and in particular the effect of GAFTA. The model assumes that FDI depends on variables such as GDP, per capita GDP, distance, integration agreements, border countries and immigration (Jordanians working abroad). The estimation is for a panel data over the same countries and time period.

The paper concludes that country size in terms of GDP and per capita are the major determinants of FDI. Distance, common borders and the presence of Jordanian workers in the respective countries plays no significant role in determining FDI. Also, the paper showed that the GAFTA factor was insignificant in influencing FDI.
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ملخص
تعرضت الدراسة بالتحليل والتقييم لتطور التجارة العربية البينية خلال العقدين الماضيين وتناولت مقارنة لمعدلات النمو السنوية والتركيبة السلعية واتجاهاتها الجغرافية. كما وبحثت الدراسة في مشاكل التجارة العربية البينية ومعوقاتها حيث أظهرت الدراسة مجموعة العوامل التي تؤثر على التجارة سلبا أو ايجابا. واستعرضت اهم الاتفاقيات التجارية العربية ودورها في التجارة العربية البينية. وركزت الدراسة على اتفاقية منطقة التجارة العربية الحرة الكبرى ودورها في تعزيز التجارة العربية البينية وتوصلت الدراسة الى ان هذه الاتفاقية لم يكن لها أثرا ايجابيا واضحا في نمو التجارة العربية البينية او تعزيزها في المراحل الأولى لتطبيقها.

Abstract
The study focused on the effect of the GAFTA on Intra Arab trade (IAT). It highlighted the growth rate of the IAT during the past two decades. Also, it analyzed the commodity composition of IAT and its geographical distribution. In addition, the study pinpointed the obstacles that are facing the IAT and highlighted several factors that might affect IAT positively or negatively. Finally, using a standard classical econometric model, it analyzed the effect of GAFTA on IAT. The study showed that the effect of the GAFTA is not significant and the growth in IAT is attributed to other factors.     
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ملخص

تبين هذه الورقة كيفية قياس الخسارة الاجتماعية الناتجة عن فرض ضريبة مبيعات بنسبة 20% في الأردن لعام 2004. وتحاول ان تسد الفجوة بين النظرية الاقتصادية الجزئية والدراسات التطبيقية في مجال اقتصاد الرفاه، وكما يبدو فان الدراسات التطبيقية في هذا المجال عن الاردن قليلة جدا. بداية، تعتمد هذه الورقة على التحليل الذي اجراه (Hausman (1981)) حيث اشتق دالة الانفاق من دالة الطلب العادية واستخدمها لقياس فائض المستهلك. فالورقة توضح التحليل الذي قام به Hausman وتحاول ازالة بعض الغموض فيها باستخدام دالة منفعة محددة هي دالة (Stone-Geary Utility Function) والتي يطلق عليها مرادفة (Linear Expenditure System (LES)) وشكلها العام (U=(X1+a)a(X2+b)b)، ودالة الطلب العادية المرادفة لها. وانطلاقا من دالة الطلب تقوم الورقة باشتقاق معادلة تفاضلية، تسمى دالة الاحلال، والتي تستخدم بدورها لقياس الخسارة الاجتماعية الناتجة عن فرض ضريبة مبيعات بنسبة 20% لعام 2004 في الأردن.

تقوم الورقة باستعراض المفاهيم النظرية حول هذا الموضوع باختصار، وتوضح طريقة القياس باستخدام أمثلة معتمدة على دالتي المنفعة المشهورتين (Stone-Geary and Cobb-Douglass)، ومن ثم تعمم التحليل وتطبقه على الأردن. وتبين الورقة ان الخسارة الاجتماعية المترتبة على فرض ضريبة مبيعات بنسبة 20% في الأردن لعام 2004 تصل الى 936 مليون دينار اعتمادا على طريقة قياس تستخدم دالة الطلب العادية. وتشير الورقة الى ان المجال مفتوح لاجراء المزيد من الدراسات التطبيقية حول هذا الموضوع من خلال اعتماد اشكال أخرى من معادلات الطلب، وفرض ضرائب سلعية متباينة، واستخدام المرونات السلعية والدخلية، وتأثير الضرائب على مجموعات سكانية مختلفة. 

المفاتيح: قياس الخسارة الاجتماعية، ضريبة مبيعات، دالة الانفاق، فائض المستهلك، دالة الاحلال
ABSTRACT

This paper shows how to measure the welfare loss of a 20% sales tax in Jordan for the year 2004. It tries to fill the gap between microeconomic theory and applied research in the area of welfare economics. Applied research in this area in Jordan seems to be lacking. Initially, this paper retrieves the analysis by Hausman(1981) where he derives the expenditure function from the ordinary demand function and uses it to measure the consumer surplus. This paper clarifies some ambiguity in that paper and corrects it utilizing the Stone-Geary utility function (usually referred to as the Linear Expenditure System (LES), U=X1+a)a(X2+b)b) and its corresponding demand functions to find a differential equation whose solution yields the substitution function  which is used to measure the welfare loss of a 20% sales tax using 2004 data in Jordan.

The paper summarizes the theoretical issues involved, provides illustrations using the well known utility specifications (Stone-Geary and Cobb-Douglass), generalizes the analysis and applies it to Jordan using 2004 data.

The paper concludes that using ordinary demand functions the welfare loss of imposing a 20% sales tax in Jordan for the year 2004 amounted to JD 936 Million. The paper recommends that further investigation can be undertaken in this area by exploring the use of different demand specifications, differential taxes, price and income elasticities and different population groups. 

Key Words: Measurement of Welfare Loss, Sales Tax, Expenditure Function, Substitution Function, Consumer Surplus.
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ملخص

تهدف هذه الورقة الى ايجاد طريقة عملية ومباشرة لقياس الأثر المترتب على الضريبة غير المباشرة باستخدام النظرية الاقتصادية المتعلقة بسلوك المستهلك وقانون الطلب. وتستعرض في المقدمة الدراسات النظرية والتطبيقية السابقة وتقوم باشتقاق مقياس عملي ومباشر لعبء الضريبة الاضافي معتمدا على التغير التعويضي والمكافيء (Compensating and Equivalent Variations)  وباستخدام مؤشرات الطلب, وتوضح ذلك من خلال مثال حول دالة المنفعة التي على شكل (LES).

Abstract

This paper aims to derive a practical and direct measure of the effect of an indirect tax using consumer economic theory and law of demand. It highlights the relevant theory and applications as revealed in the previous papers and studies. Later on, the paper derives a practical and direct measure of excess burden using the concept of compensating and equivalent variations and demand parameters. The underlying calculations are then clarified by an example that assumes a LES utility function. 

عامر باكير وعبد خرابشة (2006) الكفاءة الاقتصادية والعدالةفي تقديم الخدمات الصحية في الاردن، دراسات، عمادة البحث العلمي، الجامعة الاردنية
الخلاصة


تتناول الدراسة بعض مؤشرات الكفاءة الاقتصادية في قطاع الصحة ومدى انسجام هذه المؤشرات مع واقع قطاع الصحة في الأردن. كما تتناول أسباب ارتفاع التكاليف في القطاع، وسبل احتوائها في الاردن. وتتطرق الدراسة أيضا الى الوسائل التي تؤدي الى تطوير الكفاءة الادارية وتحديد الوسائل التي تزيد من عدالة توزيع الخدمات الصحية.

تظهر الدراسة سوء استخدام الموارد وتخصيصها، وارتفاع التكاليف الصحية وخاصة الانفاق على العلاج مقارنة بالانفاق على الوقاية والرعاية الآولية، وان مؤشرات الكفاءة الاقتصادية المتمثلة بمعدلات الاشغال والاستفادة من مزايا الحجم متدنية نسبيا.

اما بالنسبة لتطوير الادارة الصحية فتشير الدراسة الى مجالات عدة يمكن الاستفادة من تحديثها في حقول الاساليب والنظم الادارية المتبعة والتركيز على الرعاية الأولية، وتفعيل نظام التحويل وتقديم الحوافز الاقتصادية للمؤسسات العاملة في القطاع وتحسين نوعية الخدمات المقدمة وتطبيق مبداء القدرة على الدفع وزيادة الايرادات واحتواء النفقات الصحية.


وتظهر الدراسة ايضا انه بالامكان زيادة عدالة التوزيع في تقديم الخدمات الصحيــة من خلال زيادة عدد المشتركين بالتأمين الصحي(توسيع مظلة التأمين) وتغيير نظام اقساط التأمين بشكل يتناسب مع الخدمة المقدمة  والدخل . 

ِABSTRACT

The study highlights several economic efficiency indicators and its relevance to the health sector in Jordan. It addresses the problems the health sector is facing in relation to rising costs and its causes, measurement of economic efficiency and cost containment. It also identifies means to improve managerial efficiency and equity of health service provision.


The study shows waste in the use of economic resources, high costs especially on curative care compared to preventive and primary care. The efficiency indicators including economies of scale, occupancy, beds and admission rates are relatively low. It also highlights areas for improvements in managerial efficiency with respect to existing management systems, primary care, referral system, economic incentives to health agents, quality of services, ability-to-pay principle, increasing revenues and reducing expenditures.

The study identifies possibilities to improve equity of service provision by expanding the insurance umbrella to include more of the population and changing the insurance payments in a way compatible with service provision and income.
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